
Radotínská jezera: tìžba zaèíná, co zde bude poté?


Praha 26. záøí 2011, Tisková zpráva ÚEP, o.p.s. a Spoleènosti pro udržitelný život


Plány pro nivu Berounky mezi Radotínem a Zbraslaví byly tématem veøejné besedy „Radotínská jezera: 20 let tìžby
zaèíná, co bude potom?", jež se konala v úterý 25. 10. 2011. 



V oblasti probìhla výstavba JZ èásti silnièního okruhu, brzy zde má být zahájena dvacetiletá tìžba štìrkopísku. Celomìstsky
významná zmìna Z2724/00 má umožnit výstavbu jezu, plavební komory, plavebního kanálu, jachetního pøístavu, parkoviš• a
obytné i smíšené zástavby v nivì. Obèané i odborníci shodnì kritizují, že plány pro toto území nejsou provázány.
Vyhodnocení vlivù se nezabývalo dostateènì dopady pøipravovaných aktivit a staveb napø. na protipovodòovou ochranu a
podzemní vodu, kterou vrstvy štìrkopísku filtrují a zadržují, ale ani ztrátou úrodné nivní pùdy a synergickým pùsobením všech
pøipravovaných i realizovaných zámìrù na pøírodní, sociální a ekonomické podmínky. 




Dostupné studie se soustøeïují na využití území pøedevším pro plavbu (výstavba pøístavu, jezu, plavebního kanálu a plavební
komory pro jachty a motorové èluny) a do zátopové oblasti plánují novou výstavbu, kterou - stejnì jako pøístav -bude tøeba
ochránit protipovodòovým valem. Místní obèané z domù, které by se mìly ocitnout na okraji jezera, se cítí ohroženi.



Zámìry v rozsáhlém území nivy Berounky ignorují jedineèný potenciál oblasti pro pøírodì blízká protipovodòová opatøení a
rekreaèní využití pro širokou veøejnost. Odbor mìstského investora HMP zadal studie, které øeší zejména podmínky pro
výstavbu a provozování pøístavu.  Øeditelství vodních cest další zesplavnìní Berounky neplánuje, takže jez je potøebný patrnì jen
jako pøístupová cesta k jachetnímu pøístavu. Kdo bude ale po skonèení tìžby investovat do úprav nutných

pro protipovodòovou ochranu a jak bude vypadat nabídka pro rekreaci Pražanù, zatím není zøejmé. 



Proto obèané i odborníci požadují, aby zastupitelstvo HMP navrhovanou zmìnu ÚP zamítlo a nejprve zadalo studii, jež by
území øešila komplexnì a stanovila podmínky mìsta, za nichž je možné rozvoj v zátopovém území Berounky i Vltavy
plánovat.



„Nejprve byla jako cíl prezentována rekreace Pražanù a vytvoøení jezer mìla umožnit tìžba", øíká autorizovaný odborník na
hodnocení vlivù na životní prostøedí ing. Jiøí Fencl. „Dnes je podle všeho prioritou tìžba, pøípadné ukládání inertních

odpadù, plavba na Berounce a provoz nìkolika pøístavù sportovních lodí."
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Co se v oblasti Radotínských jezer chystá:



Na levém i pravém bøehu Berounky mezi Zbraslaví a Radotínem se chystá tìžba štìrkopísku, která mìla umožnit vybudování
rekreaèních jezer. Nové øešení území nabízelo jedineènou pøíležitost zlepšit protipovodòovou ochranu Prahy a vytvoøit krajinu
vodních ploch, vìnovanou pøírodì, sportu, rekreaci i sportovnímu rybáøství. V souèasné dobì se návrhy nezabývají cílovým
stavem rekreaèního území s mnohostranným využitím, ale pùsobí jako souèet zájmù tìžaøù, jachtaøù, developerù a rùzných
neèitelných spoleèností se sídlem na Kypru. Aniž by byl vyjasnìn cílový stav celé oblasti, vykoupilo mìsto nìkteré pozemky
urèené pro jachetní pøístav na levém bøehu. Dílèí èásti území jsou posuzovány oddìlenì, vytrhávány z kontextu
územního plánu Prahy. Zatím mìsto ignorovalo volání obèanù a odborníkù po potøebném komplexním pøístupu, který by
rùzné zájmy v území sladil.



Na pravém bøehu Berounky na jihozápad od tržnice Buda již pracují stroje - vytváøejí tzv. krajinotvorná jezera jako
souèást golfového høištì. 



Na stejné stranì øeky v oblasti mezi Radotínem, Zbraslaví a Lahovicemi zahájí firma Kámen Zbraslav v nejbližší dobì tìžbu
štìrkopísku. Na cílovém stavu se s tìžaøi nikdo nedomlouval: Až skonèí tìžba, pøedají vytìžené území vlastníkùm jen s jednoduchými
úpravami. Plány sanací a rekultivací zahrnují základní úpravu svahù, zatravnìní a další ponechání pøirozené sukcesi.
V zahranièí je pøitom bìžné, že rekultivace území probíhá prùbìžnì po dohodì s tìžaøskými firmami. Na pravém bøehu není jasné,
zda jezera budou napojena na tok Berounky. Nìkteré studie i tady plánují rùzné pøístavní plochy.



Na levém bøehu je ale nejvìtším aktuálním problémem navrhovaná celomìstsky významná zmìna územního plánu
Z 2724/00. Ta by na místì bývalých radotínských skleníkù (dnes firma Brudra) umožnila nejen tìžbu, ale výstavbu nového jezu
s plavební komorou, rybím pøechodem a malou vodní elektrárnou, ale v rámci budování sportovního a rekreaèního pøístavu i
obytnou a smíšenou výstavbu a parkovištì. Èást pozemkù patøí hlavnímu mìstu. Novou výstavbu by mìl chránit protipovodòový val.
Hodnocení vlivù na životní prostøedí nebylo komplexní a nezabývalo se mnoha významnými vlivy - jako je napøíklad vliv návrhu
na podzemní vodu.
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